# توقع عائدات المبيعات بإستخدام طرق الشبكات العصبية الاصطناعية في صناعة الطيران: دراسة حالة بالمملكة العربية السعودية

### رائد أحمد كلنتن

بحث مقدم لنيل درجة الماجستير في العلوم (الهندسة الصناعية)

إشراف أ. د. عثمان إمام تايلان

كلية الهندسة جامعة الملك عبد العزيز جدة — المملكة العربية السعودية شعبان ١٤٣٩هـ - مايو ٢٠١٨ م

## توقع عائدات المبيعات بإستخدام طرق الشبكات العصبية الاصطناعية في صناعة الطيران: دراسة حالة بالمملكة العربية السعودية

### رائد أحمد كلنتن

### المستخلص

التنبؤ بالمستقبل يلعب دور مهم جدا في العمليات في الادارة الحديثة ويعتبر التنبؤ بالمستقبل من الأدوات المهمة جدا في عالم التخطيط والتخطيط هو العمود الفقري للإدارة والعمليات الفعالة. تفشل العديد من الشركات والمنظمات بسبب ضعف التنبؤ او التنبؤ الردئ مما يؤدي الى تقييم خطط على اساس تنبؤ سئ. هناك طرق تنبؤ مستقبل عديدة, في بعض المنظمات يكون تنبؤ المستقبل بشكل آراء شخصية ويعتمد بشكل أساسي على الخبرة. يهدف هذا البحث الى استغلال طرق الشبكات العصبية الاصطناعية في توقعات عائدات المبيعات لشركة طيران بالسعودية. تستخدم الدراسة مجموعة من البيانات من خطين طيران مهمين للشركة وهما جدة- القاهرة و جدة-اسطنبول. بعد ان تم تعليم الشبكة كانت نتيجة التنبؤ فعالة وومميزة مما أكد ان الشبكات العصبية الاصطناعية هي وسيلة فعالة للتنبؤ ما بين البحث أيضا تم تقديم التنبؤ والتوقع بإستعمال معادلات التنبؤ العلمية الجملية النظيدية من اجل مقارنة دقة التنبؤ ما بين الشبكات العصبية الاصطناعية و ومعادلات التنبؤ العلمية. وجد هذا البحث أن طرق الشبكات العصبية الاصطناعية الاصطناعية الاصطناعية الاصطناعية الاصطناعية الاصطناعية الاصطناعية الاعتماد على نتائج الاختبارات العصائية سوف يعطي نتائج افضل.

## Forecasting sales revenue by artificial neural network methods in the airline industry: A case study in Saudi Arabia

### Raed A. Kalantan

A thesis submitted for the requirements of the degree of Master of Science [Industrial Engineering]

Supervised By Prof. Osman E. Taylan

FACULTY OF ENGINEERING KING ABDULAZIZ UNIVERSITY JEDDAH – SAUDI ARABIA

### Forecasting sales revenue by artificial neural network methods in the airline industry: A case study in Saudi Arabia

### Raed A. Kalantan

#### **Abstract**

Forecasting plays an important role in the operations of modern management. It is an important and necessary aid to planning which is the backbone of effective operations. Many organizations have lost revenue, demand, or market share because of poor forecasting. There are many ways to estimate the future. In numerous firms, the entire process is subjective, involving intuition or developed based on staff's experience. However there are also many quantitative forecasting models such as moving average, exponential smoothing, trend projections, and neural networks. This thesis aims to utilize artificial neural network methods in forecasting sales revenue of an airline company in KSA. The study uses a set of historical data from two large sectors that the airline is operating in. These sectors are Jeddah-Cairo market and Jeddah-Istanbul markets. In the study, initially data are collected, and the ANN models were built using feedforward network architecture and backpropagation as a learning algorithm. After the completing training and learning phases, ANN models outcomes were obtained that can deliver the desired results. The study finalized ANN models that can be used effectively for forecasting sales revenue. The study also introduces a comparison between the forecasting results of ANN and the forecasting results of scientific techniques. In both sectors under study; ANN provided accuracy better than other estimate techniques such as moving average and exponential smoothing. It is found from this research that if markets are having some similarities, the ANN models can be generalized and used for different markets. Also, the study found that whether the parameters are selected based on correlation tests or experience the forecasting results will be almost the same. This study concluded that ANN have been shown to be very promising for forecasting the airlines sales revenue due to their ability to learn from past data, and the ability to generalize. The approach of this study also concluded that the most basic neural network models can outperform the traditional forecasting methods such as moving average and exponential smoothing.